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TÁRSULATI ÜGYEK.
IV . S Z A K Ü L É S  1 8 9 0 .  N O V E M B E R  H Ó  5 -É N .

Elnök: Dr. S zabó J ó z se f .

Elnök melegen üdvözli a megjelent tagokat és kívánja, hogy a hosszabb 
nyári szünet után ismét újult erővel vehessenek részt a társulati működésben.

A titkár erre sajnálattal jelenti K ubacska  H ugó a körmöczbányai pénzverő 
hivatal igazgatójának halálát. Az elhunyt 1872 óta volt a társulat buzgó tagja. 
Szomorú tudomásul vétetett.

A titkár bejelenti továbbá, hogy rendes tagoknak ajánltatnak:
Dr. K önig  H e n r ik , kir. törvényszéki és vízaknai fürdőorvos Nagy-Sze- 

benben;
K ászonjakabfalvi L ászló  Z oltán gazdász Kolozsvárott; 

mindkét urat ajánlja K r em n itzk y  Á m ánd  rend. tag.
Az előadások sorát megnyitja
K a lec sin szk y  S ándor  «Fajsúly meghatározás volumenometerreU czimtí 

értekezésével. Az előadó bemutatja saját volumenometerének szerkezetét és kimu
tatja, hogy e készülékével a szilárd halmazállapotú testeknek, különösen pedig 
a vízben vagy más folyadékban oldható esetleg ezekben bomlékony, továbbá lika- 
csos, poralakú vagy víznél könnyebb testeknek fajsúlyát, illetőleg térfogatát pon
tosan lehet meghatározni.

Dr. M üraközy K ároly megjegyzi, hogy ő évek óta az élelmi szerek meg
vizsgálására ajánlott módszerek átdolgozásával foglalkozván, csakhamar meggyő
ződött arról, hogy sok élelmi szer jóságát közelítőleg már a fajsúlyból meg lehet 
állapítani, azonban sok esetben a szokásos fajsúlymeghatározási módszerek éppen 
meg nem bízhatók, ez okból ő is szerkesztett volumenometert, melylyel már 1887 
deczember havától kezdve dolgozik, de a melynek leírását a kir. m. természettud. 
társulat megbízásából szerkesztendő és az élelmi szerek minőségének megálla
pítását tárgyaló munkában szándékozta közölni. K alecsinszky  előadása azonban 
szükségessé teszi, hogy most a maga szerkezetű volumenométerét is mutassa be, 
a mit az előadó nyomban meg is tesz.

Dr. S chm idt  S ándor a «délausztráliai zirkont ésalmandinU ismerteti meg, a 
mely ásványokat H a ntk en  M iksa  egyet, tanár ajándékozta az egyetem ásványtani 
intézetének. A nevezett almandin bányászatára nehány évvel ezelőtt több társaság 
alakult ott, mert rubinnak gondolták ez élénk piros színű köveket, de csakhamar 
megszűnt valamennyi —- természetesen a befektetett tőkék kárával — mihelyest 
megtudták, hogy a rubin helyett gránátot bányásznak.

Előadó azután a hunyadmegyei Porkura község határában lelt azon gyö
nyörű ju/ní-kristályokat ismertette meg, melyeket a nevezett helyen dr. P rim ics 
G yörgy úr gyűjtött.

Dr. S zádeczky G yula  előadja a Nagy-Bári (Zemplénmegye) mellett lévő 
Pilishegy geológiai és kőzettani viszonyait. Geológiai szempontból nagyon érdekes
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kettős kúphegy ez, a melynek andesit-lávája éppen hogy áttörte a palaeozoos 
üledékeket, nagyobb lávafolyásnak nyoma sincs a hegy oldalán.

Dr. Staub M óricz bemutatja Conwentz H. a borostyánkőre vonatkozó és 
«Monographie der baltischen Bernsteinbäume» czímű munkáját és előadja egy
szersmind az ide tartozó ismereteket az újabb kutatások alapján.

V. SZAKÜLÉS 1 8 9 0 .  DECZEMBER HÓ 3 -Á N .

Elnök : Dr. S zabó J ózsef.

Titkár bejelenti B rzobád B ezső rendes tag halálát.
Bendes tagságra ajánlja T. Both Lajos vál. tag a következő urakat:
S inger B álint , az osztr.-magy. államvasút társ. bányamérnöke Aninán.
V oyta A dolf építész Pápán.

Az előadások sorát megnyitja
Dr. S zabó J ózsef az «Awaruit» megismertetésével. Ez ásvány egy maori 

szó után kapta nevét, és találták New-Zealand déli részén olivin-kőzetben és az 
ebből származott szerpentinben. Alkatrészei nikel és vas, tehát anyaga olyan 
mint a meteorvasé, melyhez hasonlót eddig a földi ásványok között nem találtak.

M elczer G usztáv értekezik a coloradói topáz-kristályokról, melyeket Na- 
tliorp mellett találnak. Ez és az analog előfordulások figyelemre méltók, mert 
mutatják, hogy az eddig csak idősebb kristályos kőzetekből ismert topáz fiatalabb- 
kori eruptiv kőzetekben is fordul elő.

Dr. S taub M óricz bemutatja ama fosszil növényeket, melyeket B aciborski

M. krakói palaeophytologustc 1 ajándékba kapott. E növények a magyar geoló
gusokra nézve is fontosak, minthogy a galicziai Kárpátokon és pedig a következő 
lelethelyeken lettek gyűjtve. Karniuwice-n a «rothliegend»-hez számított kris
tályos mészben; a Magas Tátra tövén, a koscieliskoi völgyben elterülő keuper- 
márgákban ; a Krakó környékén előforduló, a középső jurához tartozó tűzálló 
agyagban. Ez csak az utolsó évtizedben bizonyult be gazdag növénylelethelynek, 
melyben eddig 70 fajt gyűjtöttek. Végül megemlítendő a Taonurus ultimus Sáp. et 
Mar. nevű példány, ama problematikus szervezetek egyike, melyeknek az állat
vagy a növényvilághoz való tartozása heves vita tárgyát képezi. A szóban levő 
faj még az által válik nevezetessé, hogy három évvel ezelőtt legelőször Spanyol- 
országban a felső mioczénhez tartozó rétegekben találták, és most B aciborski 
Galicziában valószinűleg a középső mioczén-korból való homokkövekben álla
píthatta meg tömeges előfordulását. B aciborski valamely fúró szervezetnek 
magyarázza.

IV . V  Á L  A SZ TM ÁN  Y I  Ü L É S  1 8 9 0 .  N O V E M B E R  HÓ 5 -É N .

Elnök : Dr. S zabó József.

A szakülésen bejelentett urak megválasztatnak rendes tagoknak; a titkár 
jelenti továbbá, hogy semsei S emsey A ndor tiszt, tag 4-0 forinttal járult a társulat 
folyó évi forgó tőkéjének gyarapításához, mely összeggel néhai Z sigmondy V ilmos- 
ról írt emlékbeszédhez mellékelt arczkép költségeit fedezni kivánta. Köszönettel 
fogadtatott.

Titkár jelenti továbbá,
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hogy a társulat a m. orvosok és természetvizsgálók Nagyváradon tartott XXV. 
vándorgyűlésére; valamint a Magyar Kárpát-Egyesület Keleti Kárpátok osztálya
XIII. közgyűlése alkalmával tartott társas kirándulásra és az aggteleki barlang 
új áttörésének ünnepélyes megnyitására meghívókat kapott.

A Specula Vaticana Rómában csere viszonyba kiván lépni társulatunkkal. 
Az ajánlatot egyelőre nem fogadja el a választmány.

A danzigi természettudományi társulat; a m. orvosok és természetvizs
gálók vándorgyűlésének állandó központi választmánya, dr. Wülfing E. A. és 
Vadona János urak könyvajándékait köszönettel veszi a választmány.

V. V Á L A S Z T M Á N Y I Ü L É S  1 8 9 0 .  D E C Z E M B E E  H Ó  3 -Á N .

Elnök : Dr. S zabó J ózsef.

A 8zakülésben bejelentett urak megválasztattak rendes tagoknak.
A titkár jelenti, hogy Ehleitner Károly Tokodon, Hellwig Nándor Kör- 

möczbányán, Krutkovszky Károly Zalathnán és dr. Székely József Tokajon beje
lentették a társulatból való kilépésüket.

S iegmeth Károly «az aggteleki cseppkőbarlang» és dr. F elix János «Bei
träge zur Kenntniss der Gattung Protosphyrama Leidy» czimű könyvado
mányait a választmány köszönettel veszi.

A titkár bemutatja «A magyar Földrajzi Intézet» körlevelét, melyben az 
magát az érdekelt körök figyelmébe ajánlja; továbbá

a selmeczbányai fiókegyesület 1890. évi működéséről szóló okmányait.
Titkár jelenti továbbá, hogy Czanyuga J ózsef társulati pénztáros tek in

te tte l arra, hogy szembaja m iatt a legközelebbi időben műtétnek veti magát alá, 
de tekintettel előhaladott korára is a pénztárosi hivataláról lem ond. M inthogy 
az idő rövidsége m iatt a titkár nem értesíthette m egelőzőleg a társulat elnökét 
ús választm ányát a pénztáros eme elhatározásáról, kötelességének tartotta 
C zanyuga JózsEF-tól a társulat vagyonát és pénztári könyveit átvenni és az e 
ténykedéséről szóló jelentését m ost a választm ány elé terjeszti. A választm ány 
sajnálattal vette túdom ásúl a pénztáros lem ondását és a közgyűlésre bízza, hogy 
neki, ki huszonkét éven át társulatunk vagyonát őrizte és pénztárát kezelte, 
elvállalt tisztségének hű teljesítéséért köszönetét szavazza; egyszersm ind elhatá
rozta a választm ány, hogy a pénztárosi teendőkkel további intézkedésig dr. S taub 
M óricz, társ. első titkár bízassák m e g ; a pénztár megvizsgálása és átadása czél- 
jából pedig dr. S chmidt Sándor és dr. S chafarzik F erencz választm ányi tagok 
küldettek ki.

•JELENTÉS A SELMECZBÁNYAI FIÓKEGYESÜLET 1890. ÉVI 
MŰKÖDÉSÉBŐL.

A fiókegyesület Péch Antal min. tanácsos és orsz. képviselő elnöklete 
ala tt 1890. fcbruárius hó 1-én tartotta közgyűlését. Az elnök megemlékezvén a 
fiókegyesületnek a múltban kifejtett és a jövőben kifejtendő működéséről, fölkérte 
a jelenlevő bányaigazgatót, hogy a körmöczi bányavidék térképének második
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